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Spånga-Tensta stadsdelsnämnd 

Gemensamt svar från Spånga-Tensta 
stadsdelsförvaltning på olika skrivelser med snarlika 

frågor gällande ordningsvakter, kameraövervakning och 
belysning. 

Förvaltningens förslag till beslut 

Spånga-Tensta stadsdelsnämnd beslutar att överlämna 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelserna om 

trygghet. 

 

 

   

Per Kjellander  Ditte Westin 

Stadsdelsdirektör  Avdelningschef 

   

Sammanfattning 

Ett flertal skrivelser har inkommit till förvaltningen som rör 

trygghetsarbetet. Skrivelserna innefattar följande förslag: 

 Revidera trygghetsplanen och genomföra en inventering av 

offentliga rum och kommunala byggnader för att ansöka om 

kameraövervakning. 

 Undersöka möjligheterna för försöksverksamhet med 

trygghetsvakter eller ordningsvakter i Spånga. 

 Finansiering av ordningsvakter och trygghetskameror i 

Spånga ska ske via demokratimedel och/eller medel från 

stadens trygghetsfond 

 

Förvaltningens bedömning när det gäller kameraövervakning på 

allmän plats är att primärt är en fråga för Polismyndigheten och inte 

för stadsdelsnämnden. För närvarande finns dock förslag om att 

kommunstyrelsen, inom ramen för sitt förstärkta uppdrag kring 

trygghetsfrågor, ska undersöka möjligheten att delfinansiera 

införskaffandet av sådan trygghetsrelaterad utrustning.  

 

Avseende ordningsvakter på allmän plats, är förvaltningens 

tolkning, att även sådana beslut ligger utanför stadsdelsnämndens 

formella ansvarsområde. För närvarande finns dock förslag om att 

kommunstyrelsen ska tilldelas medel för avropa ambulerande 

ordningsvakter- och väktare. Dessa föreslås, med utgångspunkt i 
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lokala behov och i nära dialog med stadsdelsförvaltningar och polis, 

kunna flyttas omkring och verka på platser som för stunden upplevs 

som särskilt otrygga.  

 

Förvaltningen stödjer förslagen och anser att dessa möjliggör 

brukandet av särskilda trygghetsskapande satsningar, i linje med det 

som framkommer i skrivelserna.   

 

Utöver detta så pågår utvecklingen av trygghetsarbetet kontinuerligt 

och är en prioriterad fråga. En satsning för att utveckla samarbetet 

med i första hand polisen och Rinkeby-Kista stadsdelsförvaltning 

pågår.  Stadsdelsförvaltningens organisation avseende 

trygghetsarbetet kommer även att ses över. Åtgärdsplaner och 

strategier inom ramen för det lokala utvecklingsprogrammet för 

trygghet kommer också att revideras under 2018.  

 

Ärendet 

Ett flertal skrivelser har inkommit till förvaltningen som rör 

trygghetsarbetet. Skrivelserna är som följer: 

 

 Skrivelse (Dnr 1.6-957/2017) upprättad den 6 oktober 2017 

av Ole Jörgen Persson (M) med förslag på att revidera 

trygghetsplanen och genomföra en inventering av offentliga 

rum och kommunala byggnader där stadsdelen eller 

kommunen bör ansöka om tillstånd för kameraövervakning. 

 Skrivelse (Dnr 1.1-1022/2017) upprättad den 23 november 

2017 av Bengt Porseryd (L) med förslag om att nämnden 

ska uppdra åt förvaltningen att undersöka möjligheterna för 

att påbörja en försöksverksamhet med trygghetsvakter i 

Spånga. 

 Skrivelse (Dnr 1.1-1021/2017) upprättad den 23 november 

2017 av Markus Brigander (M) med förslag om att nämnden 

ska uppdra åt förvaltningen att undersöka möjligheterna för 

att påbörja en försöksverksamhet med ordningsvakter i 

Spånga. 

 Skrivelse (Dnr 1.1-1/2018) upprättad den14 december 2017 

av Ole-Jörgen Persson (M), Bengt Porseryd (L) och Maurice 

Forslund (KD) med förslag  

o att förvaltningen ges i uppdrag att använda 

återstoden av demokratimedel för att finansiera 

ordningsvakter i Spånga Centrum fram till årsskiftet 

2017/2018 
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o att förvaltningen ges i uppdrag att ansöka om medel 

från stadens trygghetsfond för att finansiera 

ordningsvakter i Spånga Centrum 2018 

o att förvaltningen ges i uppdrag att ansöka om medel 

från stadens trygghetsfond för trygghetskameror på 

kommunens mark och byggnader i Spånga där 

parkeringsplatser och torgytor särskilt beaktas. 

Ärendets beredning 

Ärendet är berett vid avdelningen stadsdelsutveckling. I 

beredningen har jämställdhetsperspektivet beaktats. 

Förvaltningens synpunkter och förslag 

En ordningsvakt utbildas av polismyndigheten och har därefter ett 

flertal polisiära befogenheter och skyldigheter. Ordningsvakter 

utövar myndighet vid nyttjande av sina befogenheter och måste ha 

lagstöd för varje ingripande. En ordningsvakt tillsätts istället för en 

polisman för att säkerställa ordning och laglydighet på en plats eller 

vid ett evenemang. Det är polisen som ansöker hos Länsstyrelsen 

vilka platser eller evenemang som ska övervakas av ordningsvakt. 

Polisen är förman till ordningsvakterna. En ordningsvakt får med 

laga stöd gripa, avlägsna eller omhänderta en person på den plats 

som ordningsvakten ska upprätthålla lag och ordning. 

  

En väktare är anställd av ett bevakningsföretag som på uppdrag av 

en aktör utför olika bevakningssysslor såsom ronderande bevakning 

avseende olika objekt, områdesbevakning, åtgärda utlösta larm på 

privata och företagsobjekt. Omfattningen av uppdraget avgörs av 

uppdragsgivarens ansvarsområde/mandat. För att få arbeta som 

väktare krävs att man blivit godkänd för anställning i auktoriserat 

bevakningsföretag, har goda kunskaper i svenska språket och 

kännedom om svenska förhållanden samt att man har fullgjort 

väktargrundutbildningen hos ett auktoriserat utbildningsföretag. En 

väktare får, liksom alla medborgare, gripa en person om det sker på 

bar gärning eller flyende fot. Med det menas att man griper en 

person i anslutning till att brott begåtts och att väktaren måste ha 

sett att gärningspersonen genomfört brottet. Väktaren tar omgående 

kontakt med polis som kommer till platsen och bedömer om 

personen ska friges eller transporteras av polisen till polisstationen. 

 

Ett Business Improvement District, BID, är etablerat i Järva sedan 

tio år tillbaka, Järva Fastighetsägarförening. I detta BID finns 

fastighetsägare, polis och förvaltningen representerade. Inom ramen 

för samarbetet har Järva Fastighetsägareförening upphandlat väktare 

som genomför ronderande bevakning åt fastighetsägare som är 
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anslutna till föreningen. Lunda företagarförening har en liknande 

struktur, där företag i Lunda industriområde tillsammans inom 

ramen för företagarföreningen upphandlat väktare som genomför 

ronderande bevakning åt företagen som är anslutna till föreningen.  

Förvaltningen har lyft till Spånga företagarförening om att ta del av 

Järva fastighetsförenings och Lunda företagarförenings erfarenheter 

med upphandling av väktare. 

 

Förvaltningen har varit i kontakt med polisen avseende den 

upplevda otryggheten i Spånga. Polisen har genomfört en analys av 

brottsutvecklingen i Spånga och deras bedömning är det inte 

uppfyller kriterierna för att ansöka hos Länsstyrelsen om permanent 

kameraövervakning i området. Polisen bevakar brottsutvecklingen i 

området kontinuerligt och gör nya bedömningar om läget förändras. 

 

När det gäller att använda väktare är det en fråga för fastighets- och 

markägare. Det innebär att i egna lokaler och i parker skulle 

nämnden vid behov kunna besluta om att använda den möjligheten. 

Vid en inventering 2016 gjordes bedömningen att det inte fanns 

något sådant behov. 

 

Utvecklingen av trygghetsarbetet pågår kontinuerligt och är en 

prioriterad fråga för förvaltningen. En särskild satsning för att 

vidareutveckla samarbetet i första hand med polisen och Rinkeby-

Kista stadsdelsförvaltning pågår. Förvaltningen ser även över den 

egna organisationen avseende trygghetsarbetet och kommer att 

revidera åtgärdsplaner och strategier inom ramen för det lokala 

utvecklingsprogrammet. I samband med revideringen har 

förvaltningen för avsikt att bjuda in nämndens gruppledare till en 

workshop om utvecklingen av trygghetsarbetet. 

 

Utifrån vårt samarbete med polisen vet vi att de ser ett behov av att 

vi i ännu större utsträckning bidrar med förebyggande arbete, 

utifrån vårt ansvarsområde. I det längre perspektivet ser Polisen det 

som helt avgörande att vi bromsar rekryteringen in i kriminalitet. 

 

Den pågående översynen av socialtjänstlagen nämner vikten av det 

förebyggande arbetet. Regeringens nationella samordnare inom den 

sociala barn- och ungdomsvården påtalar behovet av tidiga och 

förebyggande insatser för att fånga upp de barn/unga som behöver 

det. Stadsdelsförvaltningen strävar efter att gå från ett reaktivt till 

ett proaktivt arbetssätt, där alla aktörer uppmärksammar riskfaktorer 

på individnivå tidigt och erbjuder stöd för att förebygga risken för 

uppkomst av ytterligare riskfaktorer och en negativ utveckling. 
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I anvisningarna för ansökan till den inrättade trygghetsfonden i 

Stockholm stad framkommer att åtgärderna ska avse investering. 

Som exempel anges åtgärder i stadsmiljön som förbättrar säkerhet 

och trivsel samt stärker den situationella brottspreventionen på 

gator, torg, parker och fastigheter. Förvaltningen har mandat att 

ansöka om medel från trygghetsfonden avseende parkmark men inte 

gator, torg eller fastigheter. Vid sådana investeringar är det 

trafikkontoret som ansöker. Förvaltningen samarbetar med 

trafikkontoret i deras arbete med att identifiera och prioritera 

projekt. 

 

Förvaltningens sammanfattande bedömning, när det gäller 

kameraövervakning på allmän plats, är att det är en fråga som ligger 

utanför stadsdelsnämndens ansvarsområde. För närvarande finns 

dock förslag om att kommunstyrelsen, inom ramen för sitt förstärkta 

uppdrag kring trygghetsfrågor, ska undersöka möjligheten att 

delfinansiera införskaffandet av sådan trygghetsrelaterad utrustning.  

 

Avseende ordningsvakter på allmän plats m.m., är förvaltningens 

tolkning, att även sådana beslut ligger utanför stadsdelsnämndens 

formella ansvarsområde. För närvarande finns dock förslag om att 

kommunstyrelsen ska tilldelas medel för kunna avropa ambulerande 

ordningsvakter- och väktare. Dessa föreslås, med utgångspunkt i 

lokala behov och i nära dialog med stadsdelsförvaltningar och polis, 

kunna flyttas omkring och verka på platser som för stunden upplevs 

som särskilt otrygga.  

 

Förvaltningen stödjer förslagen och anser att dessa möjliggör 

brukandet av särskilda trygghetsskapande satsningar, i linje med det 

som framkommer i skrivelserna.   

 

I ett jämställdhetsperspektiv är kvinnor en grupp som, i högre andel 

än män, upplever mer otrygghet. Därför är det särskilt viktigt att 

prioritera trygghetsskapande åtgärder som leder till en ökad 

trygghet för kvinnor 

 

Bilagor 

1. Skrivelse (Dnr 1.6-957/2017) upprättad den 6 oktober 2017 

av Ole Jörgen Persson (M) 

2. Skrivelse (Dnr 1.1-1022/2017) upprättad den 23 november 

2017 av Bengt Porseryd (L) 

3. Skrivelse (Dnr 1.1-1021/2017) upprättad den 23 november 

2017 av Markus Brigander (M) 
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4. Skrivelse (Dnr 1.1-1/2018) upprättad den14 december 2017 

av Ole-Jörgen Persson (M), Bengt Porseryd (L) och Maurice 

Forslund (KD) 


